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روزنه

اعترافنظامیاناسرائیلیبهتخریبهدفمندغزه
نظامیان اســرائیلی که در نوار غزه خدمت کرده اند، به تخریب سیســتماتیک و ســازمان یافته هزاران ساختمان 
و زیرساخت شــهری در این منطقه اعتراف کرده اند و واحدهای مهندسی ارتش اســرائیل مأمور تخریب بیش از 

۳۵۰۰ساختمان با استفاده از مواد منفجره و بولدوزرها شده اند./ روزنامه واشنگتن پست

سوءتغذیه90درصدیزنانوکودکانفلسطینی
براساس گزارش یونیسف، حدود ۹۰درصد از زنان باردار و شیرده و هزاران کودک در غزه از سوء تغذیه بسیار حاد 
رنج می برند. براساس گزارش های تأیید شده، از آغاز جنگ نسل کشی تاكنون دست کم 17هزار کودک فلسطینی 

در حملات دشمن صهیونیستی به شهادت رسیده اند./رویترز

تبعاتسنگینحملهبهایران
یک تحلیلگر نظامی رژیم صهیونیستی هشــدار داد درصورت وقوع حمله علیه ایران، این رژیم نخستین طرفی 
خواهد بود که هزینه آن را متحمل می شــود. نیر دووری همچنین تأکید کرد که ایــران از توانایی لازم برای حمله 

برخوردار است و در این زمینه هشدار هم داده است./ ایسنا

مجلس

فریاد دادخواهی مردم فلسطین
 هیأت پارلمانی ایران 

در صحن اتحادیه بین المجالس جهانی

یکصد و پنجاهمین اجلاس اتحادیه بین المجالس جهانی 
)IPU( در شهر تاشکند ازبکستان در حالی برگزار می شود 
که جنایت های اســرائیل در غزه به شــدت تشدید شده 
است و نهادهای حقوق بشــری در برابر این وقایع سکوت 

کرده اند. 
در این شــرایط، هیأت پارلمانی جمهوری اسلامی ایران به 
ریاست حمیدرضا حاجی بابایی، نایب رئیس مجلس شورای 
اســلامی، با هدف برجسته سازی مســائل انسانی و حقوق 

بشری، در این اجلاس حاضر شده است.
این هیأت متشــکل از نماینــدگان و مقامــات پارلمانی 
کشــورمان، به منظور شــرکت در نشســت ها و تعاملات 
بین المللی به ازبکستان ســفر کرده و یکی از کلیدی ترین 
محورها در مذاکرات خود را به حمایت از مردم غزه و فریاد 

زدن جنایت های اسرائیل اختصاص داده است. 
در حاشــیه این اجلاس طي روز دوشــنبه، هیأت ایرانی با 
مقامات پارلمانی کشــورهای مختلف دیدار و در خصوص 
مسائل منطقه ای و جهانی، تقویت روابط دوجانبه، به ویژه 

کشتار مردم بی گناه در غزه، بحث و تبادل نظر کرد.

دیدار با نایب رئیس مجلس ملی ونزوئلا
یکــی از مهم تریــن دیدارهــای هیأت ایرانــی در روز 
گذشــته، دیدار حمیدرضا حاجی بابایی با »امریکا پرز« 
نایب رئیس مجلس ملــی ونزوئلا بــود. در این دیدار، 
حاجی بابایی با اشاره به روابط دیرینه و دوستانه ایران و 
ونزوئلا اظهار داشت: ما کشور ونزوئلا را دوست و برادر 
خود می دانیم. ونزوئلا در مواقع حساس از ایران حمایت 
کرده است. دو کشــور مشــترکات پرافتخاری دارند، 
نخست اینکه هر دو کشور توسط آمریکا تحریم شده اند 
و دوم اینکه ایران و ونزوئلا مواضع مشترکی در خصوص 
رژیم صهیونیستی و غزه دارند. امروز شاهد هستیم که 
آمریکا با حمایت از رژیم صهیونیستی برای کشتار مردم 
غزه، تاخت و تاز کرده و این در حالی اســت که تحمیل 
تعرفه های اجباری بر همه کشــورها نیز از سیاست های 

این کشور است.
وی همچنین تاکید کرد: ما بارها آمریکا را آزمایش کرده ایم 
و همیشه این کشور در عمل مردود شــده است. از این رو، 
ما اعتمادی به آمریــکا نداریم و مذاکــرات باید به صورت 
غیرمســتقیم باشــد. آمریکا به دنبال برهــم زدن امنیت 
منطقه است، اما اگر دست به شــرارت بزند، قطعاً پشیمان 

خواهد شد.
»امریکا پرز« نایب رئیس مجلس ملی ونزوئلا نیز در پاسخ 
گفت: ما ایران را به عنوان یک متحد قوی در برابر دشمنی 
آمریکا به رسمیت می شناسیم. ۲۵ سال پیش هوگو چاوز 
نشان داد که ایران یک کشور دوســت برای ما است و باید 

تلاش کنیم تا روابط دو کشور همچنان ادامه یابد.
وی با اشــاره به مبارزات ایران در زمینه آرمان فلسطین و 
مقابله با ظلم رژیم صهیونیستی گفت: ما همواره فعالیت های 
ایران در این زمینه را به رسمیت می شناسیم و در این مسیر 

همراه ایران هستیم.

دیدار با نایب رئیس مجلس ارمنستان
در ادامه برنامه های هیأت ایرانی در روز دوشنبه، حمیدرضا 
حاجی بابایی با نایب رئیس مجلس ارمنســتان نیز دیدار 
کرد. در این دیدار، حاجی بابایی روابط ایران و ارمنستان را 
تاریخی و استراتژیک دانست و بر لزوم تقویت همکاری های 
اقتصادی و اســتفاده از فرصت های موجــود تأکید کرد. 
وی همچنین افزود: ما با هرگونه تغییــر مرزها در منطقه 
قفقاز مخالفیم و هیچ گونه دخالــت بیگانه در امور منطقه 

را نمی پذیریم.
حاجی بابایی به مذاکرات ایران با کشورهای مختلف اشاره 
کرد و گفت: جمهوری اســلامی ایران بــر مذاکره عادلانه 
تأکید دارد و مذاکره تحت فشــار و زور ممکن نیســت. ما 
مذاکره مستقیم با آمریکا را به دلیل پیمان شکنی های آنها 
از جمله برجام رد کرده ایم، اما برای امنیت منطقه، آماده ایم 
که مذاکرات غیرمستقیم را بپذیریم و به شرطی که آمریکا 

تروریسم اقتصادی علیه ملت ایران را متوقف کند.
نایب رئیس مجلس ارمنستان نیز در این دیدار تاکید کرد: 
روابط مردم دو کشور بســیار گرم و صمیمی است و حضور 
ارمنی تبارها در ایران نشان دهنده روابط مستحکم میان دو 
کشور است. ایران همســایه کلیدی ارمنستان است و ما از 

توسعه روابط و مبادلات اقتصادی استقبال می کنیم.

IPU فرصت حضور در اجلاس
حضور هیأت پارلمانی جمهوری اسلامی ایران در اجلاس 
یکصــد و پنجاهمین اتحادیــه بین المجالــس جهانی در 
ازبکســتان، فرصتی مهــم و مغتنم برای تقویــت روابط 
بین المللی ایران با کشــورها و تقویت دیپلماسی پارلمانی 
به شــمار می رود. این اجلاس به عنوان یک بستر مناسب 
برای طرح مسائل کلیدی و حیاتی جهان، به ویژه موضوعات 

انسانی و حقوق بشری، تلقی می شود.
دیدارهــای صورت گرفته در ایــن اجلاس، بــه ویژه در 
خصوص موضوعات منطقه ای و بین المللی همچون آرمان 
فلسطین و مقابله با سیاست های آمریکا، نشان دهنده عزم 
ایران برای ایجاد صلح جهانی و رساندن فریاد مظلومان به 

گوش جهانیان است.

اعتصاب برای نجات غزه
پس از فراخوان گروه های فلســطینی به برگزاری اعتصاب 
سراسری در حمایت از مردم غزه، در مناطق فلسطینی و خارج 
از فلسطین بسیاری دست به اعتصاب گسترده زدند. دامنه 

اعتصابات به برخی کشورهای منطقه نیز کشیده شد.
  دعوت کنندگان به اعتصاب: فعالان فلسطینی در کرانه 
باختری، قدس و مناطق اشــغالی ســال ۱۹۴۸ و همچنین 

کمیته پیگیری جریان های ملی و اسلامی فلسطین
  زمان اعلام شده برای اعتصاب: روز دوشنبه 

  هدف اعتصاب: اعلام فراخوان در راستای حمایت از مردم 
مظلوم غزه و توقف نسل کشی 

اعتصاب گسترده در فلسطین
  قدس: اعتصاب گسترده در خیابان صلاح الدین قدس در 
اعتراض به نسل کشی در غزه و محاصره غذایی آن برگزار شد.

  سلفیت: ساکنان سلفیت در کرانه باختری در حمایت از 
مردم غزه تقریبا همه مغازه های خود را روز دوشنبه تعطیل 

کردند.
  بیت فوریک در شرق نابلس و اردوگاه عقبه: اعتصاب 
سراسری در بیت فوریک در شرق نابلس و اردوگاه عقبه جبر در 
اریحا در کرانه باختری برای اعلام همبستگی با غزه برگزار شد.

  جنین: اعتصاب فلســطینیان در جنین در شمال کرانه 
باختری در حمایــت از غزه با تعطیل کردن کســب وکارها 

انجام گرفت.
  بیت لحم: ساکنان و کسبه بیت لحم در کرانه باختری هم 

به اعتصاب جهانی و سراسری در حمایت از غزه پیوستند.
  طولکرم: ساکنان طولکرم در شــمال کرانه باختری در 
حمایت از غزه و محکومیت نسل کشــی رژیم صهیونیستی 

دست به اعتصاب سراسری زدند.
  شهرک سبســطیه: اعتصــاب سراســری در شهرک 
سبسطیه در شمال غرب نابلس در کرانه باختری برای اعلام 

همبستگی با غزه انجام شد.
  اریحا: بازار اریحا در کرانه باختری هم به کمپین اعتصاب 

جهانی در حمایت از غزه پیوست.
  شهرک حواره: اعتصاب سراســری در شهرک حواره در 
جنوب نابلس در کرانه باختری همزمان با اعتصاب جهانی در 

حمایت از غزه قابل توجه بود.
  شهرک سعیر: اعتصاب سراســری در شهرک سعیر در 
الخلیل واقع در جنوب کرانه باختری برای همبستگی با غزه 

برگزار شد.
  نابلس: در شهر نابلس در شمال کرانه باختری در حمایت 

از غزه اعتصاب سراسری برگزار شد.

اعتصاب در خارج از فلسطین
  لبنان: اعتصاب سراســری در صیدا در جنوب لبنان برای 

اعلام همبستگی با غزه برگزار شد.
  اردن: اعتصاب ســاکنان اردوگاه آوارگان البقعه در اردن 

همسو با اعتصاب جهانی در حمایت از غزه صورت گرفت.
  ترکیه: بازاریان استانبول و همچنین ساکنان شهر قونیه ترکیه 
همسو با اعتصاب جهانی در حمایت از غزه و محکومیت نسل کشی 

رژیم صهیونیستی، کسب وکارهای خود را تعطیل کردند.

دریچه

 قدرت حماس در غزه
پس از یک سال و نیم جنگ

با وجود آن که گروه مقاومت حماس در بیش از یک سال و نیم 
گذشته تحت فشار نظامی ســنگین و بمباران روزانه نیروهای 
اشغالگر صهیونیستی بوده است، اما گزارش ها نشان می دهد که 
این گروه فلسطینی همچنان ابتکار عمل را در غزه در دست دارد. 
تازه ترین حمله موشــکی نیروهای حماس به مناطق اشغالی، 
صهیونیست ها را غافلگیر کرده است. آنگونه که گزارش ها اعلام 
کرده  اند، بامداد روز دوشنبه تازه ترین حمله موشکی حماس به 
مناطق اشغالی فلسطین باعث وحشــت صهیونیست ها شد و 

مقامات اسرائیلی را شوک زده کرد:
فعال شــدن آژیرهای خطر در حومه جنوبی تل آویو، 
اشدود، لاخیش و عســقلان: ارتش رژیم صهیونیستی با 
صدور بیانیه ای در بامداد دوشنبه از فعال شدن آژیرهای خطر در 

مناطق یاد شده خبر داد.
اشدود و عســقلان را هدف قرار دادیم: گردان های قسام 
شاخه نظامی جنبش مقاومت اسلامی حماس تائید کرد که در 
واکنش به جنایت اشغالگران علیه غیرنظامیان مناطق اشغالی 

اشدود و عسقلان را با چند موشک هدف حمله قرار داده است.
ناامیدی لیبرمن از نتیجه جنگ غزه: »آویگدور لیبرمن«، 
رئیس حزب اســرائیل بیتنــا در واکنش به حمله موشــکی 
گردان های قسام به اراضی اشغالی تاکید کرد که یک سال و نیم 
از جنگ می گذرد و موشک های حماس هنوز شلیک می شوند 
با وجود آنکه ۵۹ اسیر همچنان در غزه باقی مانده اند و دولت از 

پیروزی کامل سخن می گوید.
ترس وزیرجنگ پیشین: »بنی گانتز«، وزیر جنگ پیشین 
رژیم صهیونیستی در واکنش به حمله موشکی قسام به اراضی 
اشــغالی اعلام کرد که پس از یک ســال و نیم جنگ حماس 
همچنان به سمت اسرائیل موشک شلیک می کند و این بسیار 

نگران کننده است.
اعتراف به قدرت حماس:  سرتیپ »ران کوخاو« سخنگوی 
پیشین ارتش رژیم صهیونیســتی هم اذعان کرد که حماس با 
وجود نبردهای مداوم، همچنان توانایی های نظامی خود را حفظ 
کرده اســت و هر کس گمان کند این جنبش تمام توانمندی 

نظامی اش را از دست خواهد داد، در اشتباه است.
حماس هنوز دارای صدها موشک  است: کانال ۱۲ تلویزیون 
عبری اسرائیل هم اعلام کرد که براساس ارزیابی های نهادهای 
امنیتی، حماس هنوز ده ها موشک با برد حدود ۴۵ کیلومتر و 

صدها موشک کوتاه برد دیگر در اختیار دارد.

دستورکارویژهدیوانعالیکشور
کاهش ورود پرونده ها از دســتورکارهای ویژه دیوان عالی کشور اســت. محمدجعفر منتظری، رئیس دیوان عالی 
كشور دراین باره گفت: برای کاهش ورود پرونده ها، چند اقدام در دستورکار است؛ ازجمله اصلاح قانون که طرح 

موردنظر به مجلس می رود و درصورت تصویب، بخشی از ورودی های دیوان عالی کاهش می یابد./میزان

بهاره محبی گزارش
روزنامه نگار

تام کاتن، سناتور ارشد جمهوری خواه اخیرا 
گفته است که دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
این کشــور، ترجیح می دهد توافق با ایران 
مانند توافقی باشد که لیبی در سال ۲۰۰۳ با 
آمریکا امضا کرد. اما داستان توافق لیبی چه 
بود؟ ماجرا از این قرار است که معمر قذافی، 
رهبر لیبی پس از سال ها مناقشه هسته ای 
و نظامی، با کنار گذاشــتن برنامه هسته ای 
و توسعه تســلیحاتی خود اعلام کرد که راه 
توســعه روابط با غرب را در پیش می گیرد. 
دولت او اما در سال ۲۰11یعنی یک سال پس 
از توقف کامل برنامه هسته ای و کاهش برد 
موشک هایش در پی شورش داخلی با حمایت 
خارجی ها و حملــه نظامی پیمان آتلانتیک 

شمالی )ناتو( به رهبری آمریکا سرنگون شد.
گریگوری برو، تحلیلگر اوراســیا گروپ در 
واکنش به اظهارات تام کاتن گفته مدل لیبی 
دقیقا همان چیزی است که ایران از پذیرش آن 
خودداری کرده و دلایل این موضوع هم کاملا 
روشن است. آمریکا اهرم فشار دارد، اما هیچ 
سناریویی وجود ندارد که در آن ایران پذیرای 

برچیدن کامل برنامه هسته ای اش باشد.

عبرت لیبی؛ از توافق تا تهاجم
»مدل لیبی« امروز نه یک الگو که یک هشدار تاریخی برای همه دنیاست

  قذافی برنامه هسته ای 
لیبــی را آغــاز می کنــد و 
توجه به توسعه تکنولوژی 
هســته ای به عنــوان یــک 
را  اســتراتژیک  هــدف 

سرعت می بخشد.

  لیبــی تــلاش می کنــد تــا از کشــورهای 
مختلــف مانند چیــن و ایتالیا بــرای تأمین 
تجهیزات هســته ای و فناوری هایی جهت 

برنامه  هسته ای خود استفاده کند.
  فعالیت های هســته ای لیبی به شــدت 
مورد انتقاد دولت های غربی قرار می گیرد.

  شورای امنیت سازمان ملل، به دلیل 
موشــکی  و  هســته ای  برنامه هــای 
تحریم هایی را علیه لیبی وضع می کند.

  ایــن تحریم هــا شــامل منــع فروش 
تجهیــزات نظامــی و تکنولوژیکــی بــه 

لیبی می شود.

معمر قذافی پس از حمله ائتلاف آمریکایی به عراق اعلام می کند:
  لیبی برنامه هسته ای و تسلیحات نظامی و شیمیایی خود را متوقف می کند.

  آماده همکاری با جامعه جهانی برای بازرسی و نابودسازی تسلیحات خود است.
  با امضــای پروتکل الحاقــی، نظارت های بیشــتر آژانس انرژی اتمی و بازرســان 

تسلیحات شیمیایی را می پذیرد.
  برد موشک هایش را به ۳۰۰کیلومتر کاهش می دهد.

دهه
1970

دهه
1980

سال
1992

  قذافی با ابراز نارضایتی از عهدشکنی غربی ها 
ازجمله در لغو تحریم ها علیه لیبی، از اعتماد به 
غرب ابراز پشیمانی می كند و می گوید: »آمریکا 
باید به تعهداتش عمل کند تا کشورهایی مثل 
ایران و کره شــمالی با مشــاهده رفتار آمریکا با 

لیبی تصمیمات دیگری نگیرند.« 

سال
2009

  آغاز اعتراض های گســترده داخلی پس از موج 
تظاهرات ها در کشــورهای خاورمیانه موســوم به 

بهار عربی 

فوریه 
  کشــیده شــدن اعتراض هــا بــه شــهر بنغــازی؛ 
معترضان خواستار اصلاحات سیاسی و آزادی های 

مدنی شدند.

مارس 
  درگیری ها به ســرعت به دیگر شهرها، ازجمله 

طرابلس پایتخت، گسترش یافت.
  شورای امنیت ســازمان ملل، قطعنامه 1۹7۳را 
تصویب کرد و به ایجاد منطقه پرواز ممنوع بر فراز 
لیبی و اســتفاده از نیروی نظامی بــرای حفاظت از 

غیرنظامیان مجوز داد.
  آغاز حمــلات هوایی ناتو با عنوان طلوع ادیســه 
بــه مواضــع نیروهــای قذافــی بــا حضــور نیروهای 

انگلیسی که قرار بود حافظ دولت قذافی باشند.

اوت 
  شورشــیان به طرابلس حمله كردند و به تدریج 

کنترل شهر را به دست گرفتند.

اکتبر 
  معمــر قذافــی در خــلال درگیری هــا در ســیرت 
)زادگاهش( کشته شــد. این حادثه به طور رسمی 

پایان رژیم او را اعلام کرد.

دسامبر 
  تشــکیل شــورای ملــی انتقالــی لیبــی به عنــوان 

دولت موقت

سال
2011

سال
2003

  قذافی اعلام می کند 
کــه لیبــی می توانــد در 
ازای لغــو تحریم هــا، 
برنامه هســته ای خود 
را بــه حالــت تعلیــق 

درآورد.

سال
1999

بازرســی های  آغــاز    
بین المللی از سایت های 
هسته ای و موشکی لیبی 
توسط آژانس بین المللی 

انرژی اتمی

سال
2004

  لیبــی به عنــوان شــریک بالقــوه در برنامه هــای انــرژی 
هســته ای صلح آمیز مطرح و مذاکراتی با کشــورهای غربی 

برای توسعه همکاری های هسته ای آغاز می شود.
  لیبی معاهده ای  با انگلیس امضا می کند که براساس آن 
لندن متعهد می شــود تا درصورت حمله احتمالی به لیبی، 

امنیت قذافی و حکومتش را تضمین کند.

سال
2006

در لیبی چه 
اتفاقی افتاد؟

لیبی هراسی دروغ بود
داگ باندو، پژوهشگر ارشد سیاسی مؤسسه و دستیار ویژه رونالد 

ریگان، رئیس جمهور اسبق آمریکا
واقعیت این است که لیبی هراسی ها آن زمان تقلبی بودند. قذافی فرشته 
نبود، اما آنطور که ادعا شــد هم بــه غیرنظامیان حمله نکــرد. او فقط با 
شورشیانی مقابله می کرد که اســلحه به دست گرفته بودند. او حتی وعده 
داده بود کسانی که اسلحه شان را زمین بگذارند عفو می کند. ناتو ادعا داشت 
که برای حفاظت از غیرنظامیان به لیبی حمله کرده اما اگر این ادعا از آنها 
گرفته می شد، عملا بهانه  دیگری برای این جنگ پرهزینه وجود نداشت. 
باراک اوباما در آن زمان یک نســل لیبی را ویران کرد؛ این اســت هزینه 

جنگ افروزی بی ملاحظه آمریکا.

اعتماد نابجای قذافی به غرب
ایلیا تسوکانوف، تحلیلگر روابط بین الملل روسیه 

۹ ماه پس از حمله آمریکا به عراق در دسامبر سال ۲003معمر قذافی اعلام 
کرد که لیبی برنامه های تسلیحاتی خود را کنار می گذارد و اجازه ورود بازرسان 
آمریکایی، انگلیسی و سایر بازرسان خارجی را به کشورش می دهد تا تسلیحات 
شیمیایی و برنامه هسته ای این کشور را برچینند. قذافی می خواست با این 
اقدام، واشنگتن و متحدانش را آرام و غرب را قانع کند که طرابلس تهدیدی 
برای آنان نیست. قذافی با این کار موشک های بالستیک خود را با بردی که 
می توانستند بخش های زیادی از اروپای جنوبی و بالکان را هدف قرار دهند، 
کنار گذاشت. لیبی در نهایت با قیام مسلحانه حمایت شده از سوی خارجی ها 

و مداخله ناتو تجزیه و به کشوری چندپاره تبدیل شد.

التماس به برلوسکنی 5روز پیش از مرگ
معمر قذافی، رهبر سابق لیبی

ســیلویوی عزیزم، من از برخورد شما به عنوان دوســتی که با او توافقنامه 
همکاری در راستای منافع مردم ۲کشــور امضا کرده ام، متعجب شدم. از 
شما انتظار داشتم دســت کم به آنچه در لیبی می گذرد توجه داشته باشی 
و پیش از اعلام حمایت از این جنگ بــرای میانجیگری تلاش کنی... . فکر 
می کنم که شما هنوز این فرصت را داری که به عقب برگردی و منافع مردم 
۲کشور را مدنظر قرار دهی. بمباران لیبی را که منجر به کشته شدن برادران 
لیبیایی و کودکان ما می شــود، متوقف کنید. با دوســتان و متحدان خود 
صحبت کن تا تهاجم به کشور من را متوقف کنند. امیدوارم که خدا به راه 

عدالت هدایتت کند.

منبع: روزنامه پاریس مچ

درحالی که تنش های آبی در کشورمان به یک چالش جدی بدل 
شده، گفت وگوی بی پرده محمدرضا صباغیان، نماینده یزد و 
حامد یزدیان، نماینده اصفهان در تلویزیون اینترنتی همشهری 
نشــان داد که حل معضل تنش آبی، بیش از هر چیز نیازمند، 
هماهنگی و همدلی میان دستگاه ها و ارگان های مختلف است. 
اختلاف بر سر قطع آب انتقالی به یزد، خسارت های میلیاردی و 
تخریب زیرساخت ها بخشی از چالش هایی است که این روزها 
نقل محافل رسانه ای شــده و ضرورت حکمرانی یکپارچه در 
حوضه های آبریز را برجسته تر کرده است. گفت وگوی صریح 
این دو نماینده فرصت بازنگری در اولویت ها را نیز پیش روی 

سیاستگذاران گذاشت که در ادامه تقدیم می شود.

سیده زهرا عبداللهی/ محسن تولاییمیزگرد
روزنامه نگار

مردم یزد از چه زمانی آب نداشتند و دلیل آن چه 
بود؟

صباغیان: موضوعی که اخیــرا اتفاق افتاد و مشــکلاتی را 
برای مردم استان یزد ایجاد کرد، قطع خط انتقال آب بود. در 
مقدمه باید بگویم که به دلیل کاهش بارندگی و نزولات جوی، 
همچنین پایین رفتن ســطح آب و ذخایر آبی و مصرف بیشتر 
در حوزه شرب، صنعت و کشاورزی، طبیعتا هر روز ما با مشکل 
آب به شکل بحرانی تری روبه رو می شویم. استان های اصفهان و 
یزد و کلا تمام ایران با تنش آبی روبه رو هستند. اما فقط استان 
یزد بحران تنش آبــی دارد. من مقصر اصلــی این جریانات را 
دولت ها می دانم؛ وزرا و مسئولانی که برای ما برنامه نداشتند. 
وقتی نزولات جوی کم است و آب ذخایر زیرزمینی ما کاهش 
می یابد و مصرف بالاست، کســانی که تصمیم گیر هستند باید 
۵0سال آینده را می دیدند. کشورهای همسایه جنوبی ما از آب 
دریا استفاده می کنند. ما هزاران کیلومتر با دریای جنوب مرز 

مشترک داریم. کشورهای عربی از آن استفاده می کنند، ما هم 
باید استفاده کنیم.

از چند سال پیش این بحران قابل پیش بینی بود؟
صباغیان: یزد و مناطق دیگری در آینده این مشکلات را بیشتر 
خواهند داشت. دولت ها باید برنامه ریزی می کردند. قطر، امارات 
و عربستان کویری تر از ما هستند و امروز مشکلات شان حل شده 
است. برای اینکه مردم درگیر نشوند، مسئولان باید برنامه ریزی 
کنند و با آینده نگری مشکل مردم را در حوزه آب حل کنند. اگر 
برنامه ریزی نشود، هنوز که آغار راه است اینگونه است، ما حتما 
مشکلات بیشتري را در آینده خواهیم داشت. فرض کنید ما چند 
کیلو گوشت داریم ولی سر اینکه چقدر گوشت به هر کس برسد 
داریم با هم دعوا می کنیم. در صورتی که کنار این افراد گله های 
دام در حال حرکتند و به جای اینکه این گله ها را شکار کنند، سر 
گوشت دارند با هم دعوا می کنند. جای اینکه آب را از خلیج فارس 
به مناطق کویری و هر جای دیگری که نیاز دارد بیاورند، مردم را 

دچار مصیبت می کنند. از همین جا به آقای پزشکیان و مجلس که 
خودم هم در آن هستم پیام می دهم که بیایید مشکل را حل کنیم. 
ما تجربه خط انتقال آب از خلیج فارس را داریم. انتقال آب امروز 
هزینه ای نســبت به خیلی از تکنولوژی های دیگر ندارد. ما امروز 

داریم چوبش را می خوریم.

مشکلات مردم یزد چه بوده است؟
صباغیان: این را تأکید می کنم که آب قرار نیست بیشتر شود؛ 
مصرف قرار نیست کمتر شود؛ پس مســئولان باید برنامه ریزی 
کنند که ما فردا از این مسائل بیشتر خواهیم داشت. آب کوهرنگ 
منابع آب بالایی دارد و استان های مختلفی از آن استفاده می کنند؛ 
ازجملــه اصفهان و یــزد. از ابتدای دهه۹0 دولــت مصوب کرد 
۹7میلیون مترمکعب آب به یزد بیاید. تقریبا کل آبی که به استان 
یزد می آید ۵ تا 7درصد اســت و بالای 70میلیون مترمکعب آب 
نیامده که میانگین ۵6میلیون مترمکعب بوده است. اکنون برای 

صباغیان: انتقال آب براســاس یک قاعــده و قانونی صورت 
می گیرد. هیأت دولت مصوبه داشــته و آب هم می آمده است. 
اصفهان بیش از 300میلیــون متر مکعب آب در حوزه صنعت 
خودش اســتفاده می کند. اینکــه کشــاورز اصفهانی حقابه 
دارد، قابل احترام اســت ولی آب شــرب داده شده است و ما 
نمی خواهیــم برای هر موضوعــی یک توجیهی پیــدا کنیم. 
واقعیت این اســت که آب شــرب به یزد داده می شده است 
و برایش اســتاندار و دولــت و وزیر تصمیــم گرفته اند. با این 
فرمایشــاتی که داشتند نمی شــود به آب شــرب استان یزد 

خسارتی وارد شود.
یزدیان: ایراد من به شما و همکاران و استاندارتان این است که 
اصلا این هجمه رسانه ای که علیه مردم اصفهان وجود دارد، برای 
چیست؟ شما ســوراخ دعا را گم کرده اید. این فریاد را باید بر سر 

شورای عالی آب و وزارت نیرو بکشید.
صباغیان: ما کوچک ترین توهینی نکردیم.

یزدیان: این نخستین بار اســت که آب به طور کامل قطع شده 
اســت. کوهرنگ3 قرار بوده آب برای اســتان یزد تامین کند. 
یک پروژه چرا 30ســال طول می کشــد؟ چندین بار به کارگاه 
بالادســت این پروژه تعرض شده اســت. چندین دفعه مشکل 
تامین مالی پیش آمده اســت و... چرا نمایندگان اســتان یزد 
نیامدند این مشــکلات کوهرنگ3 را با هم حل کنیم؟ امســال 
گفتند نمایندگان ۵0میلیارد تومان بودجــه در اختیار دارند. 
من تمام بودجه را به کوهرنگ3 اختصاص دادم؛ چرا نمایندگان 
یزد خودشان کمک نمی کنند؟ طی ســال های گذشته استان 
یزد رشد جمعیتی ۱0درصد)سالانه( داشته است. اگر جمعیت 
شما به یک میلیون و ۴00هزار نفر رسید، همه بار آن باید روی 
دوش زاینده رود باشد؟ ۲سال است که با شرکت واسکو مذاکره 
می کنیم صنایع اســتان اصفهان از آب خلیج فارس اســتفاده 
کنند. یزدی ها می گویند برای هــر مترمکعب ۲ونیم یورو به ما 
بدهید؛ بگیرید. چرا در همین چند روز این آب را وصل نکردیم 

که بحران حل شود؟
صباغیان: ما نمایندگان ۵0میلیارد تومــان خودمان را به آب 
اختصاص دادیم. اســتان اصفهان و صنایعش هم بزرگ شــده 
است. رشــد برای همه بیشتر شده اســت. امروز جمعیت ایران 
زیاد شده و به ۹0میلیون نفر رسیده است. یزد که خودش نرفته 

و حق حقابه دار داده و برداشت شــود. مقصر وزارت نیروست 
که این اتفاق را رقم زده اســت. قرار بوده تونل سد کوهرنگ3 
ساخته شود؛ عملیاتش 3۱سال پیش شــروع شده است. قرار 
بوده اســت از ۲۵0میلیون مترمکعــب، 70میلیون مترمکعب 
به یزد اختصاص داده شود. کوهرنگ3 محقق نشده است ولی 
بیش از ۲دهه است که از حقابه کشاورز اصفهان دارد برداشت 
می شود. دولت باید حقابه دار را راضی می کرد. تخصیص صنعت 

هم اضافه شــده و به ۹۸میلیون مترمکعب رسیده است؛ یعنی 
۹۸میلیون مترمکعب آب به یزد داده می شود. بحث تخصیص 
آب از سد بهشت آباد به استان یزد هم مطرح بوده است تا انتقال 
آب از زاینده رود از طریق خط اول انجام شود. اتفاقی که افتاده 
این است که کوهرنگ3 و بهشــت آباد انجام نشده ولی آب به 
یزد رسیده است. ایراد از وزارت نیروســت که منابع تخصیص 

نداده است.
تنها از ۲دهه گذشته بوده است که آبی که از حوزه زاینده رود به 
یزد می رســد و بیش از ۹۵درصد به حوزه آب شرب می رسد، به 
مصرف صنعت یزد هم می رسد. طی سال های گذشته، یزد از آب 
قنوات برای شرب استفاده می کرده ولی شوری آب بالا رفته است 
و اکنون امکان استفاده برای شرب دیگر وجود ندارد. از طرف دیگر 
طرح انتقال آب از خلیج فارس به یزد و کرمان هم اتفاق افتاده است 
که به مصارف صنعت یزد می رســد. مسلما مصرف کارخانه های 
فولاد، سرامیک و اشکذر از آب انتقالی بوده است و الان از منابع 

آب دیگر استفاده می کنند.

پنجاه ودومین بار این لوله ها تخریب شد.

توسط چه کسانی؟
صباغیان: توسط اهالی برخی مناطق. به این آب تعدی و لوله 
تخریب شده است. ما روستاهایی داریم که اگر قبلا ۱0هکتار 
بوده اند امروز یک هکتار شده اند. ما به صورت وحشتناک دچار 
مشکل هستیم. در ۱0سال گذشته گاهی هیچ بارانی نمی آمد 
که از بام به زمین برســد. همانطور که آهن اصفهان از حوزه 
یزد می آید و در بافت گودال هایی به عمق ۱00متر ایجاد شده 
و پیت های معدنی آن به ذوب آهن اصفهان رفته اســت؛ پس 
خط انتقال آب نیاز ماست و سنگ آهن هم نیاز اصفهان است. 
اینکه آب در ایام  ماه مبارک رمضان قطع شــد واقعا مردم را 

اذیت کرد.

مگر مردم می توانند به لوله آسیب بزنند؟
صباغیان: دستگاه ها، شورای تامین استان اصفهان، استاندار 
اصفهان، وزیــر کشــور و پلیس بایــد جواب دهنــد. من در 
سال۱3۹3 مدیرکل پدافند غیرعامل استان بودم. شاید کسی 
باور نکند که در کشور ما مردم به خودشــان آسیب بزنند اما با 
تراکتور، لودر و موتور چنین کرده اند. صحنه وحشــتناکی بود. 
ده ها بشــکه روغن روی پمپ های آب ریخته و لودر خود را به 
حوضچه ها انداخته بودند. این بار هم میلیاردها تومان خسارت 
وارد کرده اند. در همه این اتفاقات مردم مجبور شدند که آب از 
تانکر بخرند. مردم و مسئولان یزد نجابت به خرج داده اند. اگر 
۲هزار لیتر آب از چهارمحال به یزد برسد، لوله آب دریای عمان 
از یزد به اصفهان می رسد. این لوله ها منابع طبیعی استان یزد 
را تخریب کرده اند. آیا ما هم باید لولــه آب اصفهان را تخریب 

کنیم؟!

آیا از حق اصفهان برداشتی صورت گرفته است؟
صباغیان: اصفهانی ها می گویند ما حقابــه ای از آب زاینده رود 
داشته ایم و با آن کاشــت می کرده ایم و چون این حقابه پرداخت 
نشده اســت، لوله آب یزد را می شــکنیم. اصفهان از سهمیه آب 
زاینده رود اســتفاده می کند. فقط 300میلیون لیتر سهمیه آب 
شرب اصفهان از زاینده رود بوده است. ۱۸0میلیارد تومان خسارت 
تنها در این مرحله به زیرساخت ها وارد شده است. ۱۲0میلیارد 

تومان هم خسارت در تامین آب وارد شده است.

خسارات را کجا تامین می کند؟
صباغیان: یزد خسارات را می دهد. اما ما تا حالا ندیده ایم کسی 

محاکمه شود.

پیگیری نکرده اید که چه کسانی خسارت زده اند؟
صباغیان: پیگیری کرده ایم ولی کسانی که باید برخورد کنند، 
نکرده اند. قوه قضاییه و نیروی انتظامی برخورد نکرده اند. ۵00نفر 
از مردم تجمع کردند اما دستگاه های اطلاعاتی و نظارتی ما چه 

کردند؟...

نظر شما درباره مشکل پیش آمده در قطع آب مردم 
یزد چیست؟

یزدیان: اگر کسی به شیر آب خانه آسیب برساند محکوم است، 
چه برسد به لوله آب؛ اما اگر کسی بخواهد افکار عمومی جامعه 
را منحرف کند و از یک اتفاق بلیه های آینده ای را ترسیم کند 
که یکی اش تخریب باورهای دینی مردم است، من به هیچ وجه 
اجازه نمی دهم به خاطر اشتباه یک فرد یک شهر محکوم شود. 
یک نفر یا چند نفر آســیبی به خط انتقال آب زده اند و اشتباه 
بوده اســت. این چه تعابیری اســت که برخی نمایندگان مثل 
مردم نانجیب به مــردم اصفهان می گویند؟ چــرا نمایندگان 
یزد به مسئله اســتانی نگاه می کنند؟ ما باید ریشه ها را بررسی 
کنیم. قانون توزیع عادلانه آب از حقابه ســخن می گوید. این 
قانون برای سال۱36۱ است. اطلاق حقابه درست نیست ولی 
نیاز آب شرب باید تامین شــود. در حوزه زاینده رود یک حقابه 
طوماری وجود دارد. بنا به توســعه جمعیتی در یزد، اصفهان و 
چهارمحال وبختیاری دولت می خواهد از حقابه کشــاورزی به 
آب شرب اختصاص دهد. قانون می گوید با حقابه دار سر قیمت 
مذاکره کنید. اگر به توافق نرسیدید، باید به دادگاه صالحه بروید 

اســت بی حســاب و کتاب آب بگیرد. این آب می آمده است. نه 
من، نه میرمحمدی و نه جوکار توهینی بــه اصفهان نکرده ایم. 
ما گله ای از مردم نداریم. ما می گوییم یا این آب حق یزد اســت 
یا حقش نیست. این را هم مســئولان باید بگویند. اگر حق یزد 
است مسئولان باید حفاظت کنند. آب ذوب آهن اصفهان از یزد 

ما می گذرد.
یزدیان: ما یک ســری نظامات را به هــم ریخته ایم و نتیجه اش 
این شده اســت. ما قبلا ۱0شــرکت آب منطقه ای داشته ایم و 
چهارمحال، یزد و اصفهان ذیل یک شــرکت اداره می شده اند. 
در دوره آقــای خاتمی آب را اســتانی کردنــد و کار را به اینجا 
رساندند. همه جای دنیا آب را با حوضه آبریز اداره می کنند. در 
جلســه ای با حضور آقای عارف یکی گفت این تصمیم در دوره 
آقای احمدی نژاد گرفته شده اســت، آقای عارف گفتند ما این 
کار را در دوره اصلاحات کردیم و گناهش گردن ماســت. آقای 
صباغیان، در اســتان یزد هم باید اتفاقاتی رقــم بخورد. تلفات 
استانی در یزد ۲۸درصد اســت و این تلفات در استان اصفهان 
۱6درصد اســت. ما در اصفهان پســاب را تصفیه می کنیم ولی 
در یزد اصلا چنیــن نمی کنند. یک ونیم میلیــارد مترمکعب به 
یزد رفته است؛ چرا از پساب آن اســتفاده نشده است؟ دریاچه 
و شهرک توریستی درست می کنند! استان یزد حتما باید برای 
چند روز ذخیره آب شرب داشــته باشد. آب شرب ۵میلیون نفر 

به حوضه آبریز زاینده رود در چند اســتان وابسته است. چرا آب 
یزد قطع شد؟ چون به کشاورز اصفهانی گفتند، به زمین شما که 
برای هر هکتارش ۴0میلیون تومان هزینه کرده اید، آب مرحله 

۲ تا ۵ را نمی دهیم.
صباغیان: از هزار و 3۸میلیون مترمکعــب آب زاینده رود، تنها 

6۵میلیون مترمکعب آن به یزد می رسد.
یزدیان:  باید مراقب باشــیم مــردم را به جان هــم نیندازیم. 
این عددی کــه گفتید مال یک حوضه آبریز اســت. از کوهرنگ 
که آب وارد ســد زاینده رود می شــود، ۱00کیلومتر مسیر طی 
می کند تا به تصفیه خانه آب شرب مشترک اصفهان و یزد برسد. 
به علت حکمرانی نادرست پمپ های متعددی در مسیر از حجم 
آب بالادســت کم می کنند. اگر آب در حوزه ای کم اســت، چرا 
بالادست همیشه آب دارد و پایین دســت آب ندارد. این مشکل 
در خود اصفهان وجود دارد. این رفتار پت ومتی اســت که آب از 
خلیج فارس به اصفهان برســد و آب زاینده رود از اصفهان به یزد 
برسد. یعنی ما یک سوآپ آبی درست نباید داشته باشیم؟ قطعا 

راه حل وجود دارد.
صباغیان: آب خلیج فارس که هنوز به اصفهان نیامده تا بخواهیم 
سوآپ کنیم. آب چادرملو برای خود معدن است. این آبی نیست 
که قابل سوآپ باشد. این آب از چهارمحال می آید. ما باید تاوان 

عبور از اصفهان را بدهیم؟!
یزدیان:  دولت آب را بخرد، به شــما بدهد. یعنی شــما مفهوم 

حوضه آبریز را نمی دانید؟ جای تأسف دارد!
صباغیان:  شما چرا از قطع کردن آب حمایت می کنید؟

یزدیان:  من کی حمایت کردم؟ شــما توییــت زدید و تهدید 
کردید که خط آب اصفهان هــم از خلیج فارس به یزد می آید و از 

آنجا می گذرد.
صباغیان:   ایــن آب را خداوند در سرچشــمه های چهارمحال 
گذاشته و برای اصفهان و یزد هم استفاده می شود. چرا باید قطع 
شــود؟ من تصور نمی کردم که یک ایرانی اینچنین اموال ایرانی 

دیگری را خراب کند.
یزدیان:  شما همه خطاب تان به مسئولان استان اصفهان است.

جمع بندی نهایی نمایندگان در انتهای مناظره

من گفتم آقای پزشــکیان این آب ســال ها به یزد آمــده و اینکه هر ســال بخواهد خراب 
شــود بد اســت. من درخواســت کردم آقای پزشــکیان و آقای محســنی اژه ای رســیدگی 
کنند. ما کشور ایران هستیم. من و شما باید حمایت کنیم چنین اتفاقاتی نیفتد. حرف 
دیگران را بــه نام نماینــدگان نزنید. من یک کلام علیــه نمایندگان و مســئولان اصفهان 
صحبــت نمی کنــم. مــا هــر روز آب بیشــتری می خواهیــم. همــه اســتان ها آب بیشــتری 
می خواهنــد. نــزولات دارد کــم می شــود و آب هــای زیرزمینــی هــم کــم می شــود. منابع 
آب عمــان باید به اســتان ها برســد. وضعیت فعلــی هم باید حفــظ و نگهداری شــود. آیا 
چهارمحال هم باید آب اصفهان را قطع کند؟ قطعا باید تعامل و همکاری را بیشتر کرد. 
نباید در  ماه مبارک رمضان آب یک میلیون و 300هزار نفر که در 9شهرستان استان یزد 

زندگی می کنند را قطع می کردند.
محمدرضا صباغیان
نماینده یزد

از این آب در ســال های گذشته برای توســعه صنایع استان یزد اســتفاده شده است. اگر 
صنایع یــزد آب را از خلیج فــارس و گل گهر آورده انــد، آنها باید مشــکل را حل کننــد. واقعا 
عجیب اســت. نظریه شــورای نگهبان هم این اســت که بحــث انتقال آب مغایــر با قانون 
اســت. یزد باید جلوی توســعه جمعیتــی را بگیرد. یــزد بیشــترین نرخ اشــتغال صنعتی را 
دارد. اصلا چرا از پســاب اســتفاده نمی کند؟ لااقل این پســاب را به گاوخونــی برگردانید. 
چرا یزد را تبدیل به یک اســتان صنعتــی کردند که نــه آب دارد، نه خــاک دارد، نه هوا. در 
نظام حکمرانی باید به ســمت حکمرانی واحــد در حوضه های آبریز حرکــت کنیم. تلفات 
40درصدی آب در برخی شهرستان های یزد قابل پذیرش نیست. صنایع فولاد ما باید در 
کنار دریا باشد، نه کنار شهر یزد؛ اصفهان و چهارمحال هم همینطور. امسال 700میلیون 
مترمکعــب ذخیــره آب زاینده رود اســت کــه فاصله زیــادی با آن عــدد هــزار و 30میلیون 
مترمکعبی دارد. من هم خوشحال نیستم که آب یزد قطع شد. یزد گناهی نکرده است. 
ما چندین ســال اســت کــه در اصفهــان داریــم در فصــل تابســتان به مرکز شــهر بــا تانکر 

آبرسانی می کنیم كه همه اینها زشت است.

حامد یزدیان
نماینده اصفهان
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